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کلاه گيس عياري بر سر سينماي ايران

»ثريا« باز هم به پخش تلويزيون نرسيد

سخت شدن تماشاي ثريا در غبار جام جم

 چه کسي به عياري تضمين و مشورت داده
که در سال آخر دولت مي تواند قرارداد 40 ساله سينماي انقلاب را به هم بزند 

روايت حميد حسام از يک ديدار ويژه با رهبر انقلاب

ثانيه هاي دوست داشتني
جمعي از نويسندگان و اهالي فرهنگ پنج شنبه شب ميهمان 
رهبر انقلاب بودند. حميد حسام نيز يکي از اين ميهمانان 
بود که حال و هواي آن ديدار را در يادداش�تي اختصاصي 
براي مخاطبان خبرگزاري فارس روي کاغذ آورده اس�ت. 
»شهید حاج حسین همداني قبل از گرفتن مزد جهاد چهل ساله اش، 
در مراسم رونمايي كتاب »وقتي مهتاب گم شد« گفت: »مهتاب 
كه گم نمي ش��ود. تازه مهتاب پیدا ش��ده و راه را نش��ان مي دهد. 
علي خوش لفظ، قهرمان آن ش��ب هاي مهتابي، هرگز گم شدني 
نیست.« اين تعبیر استعاره گونه حاج حس��ین همداني، مرا به ياد 
جمله اي از حضرت آقا انداخت كه فرموده بودند: »با اين ستاره ها 
مي شود راه را نشان داد؛ و بانجم هم يهتدون.« شب هاي جنگ پر 
بود از اين ستاره ها؛ ستاره هايي كه از ثلث آخر شب تا سپیده دمان 
مي درخشیدند. گاهي كه مهتاب مي زد، ستاره ها قايم مي شدند تا 
به چش��م نیايند. علي خوش لفظ يکي از آن ستاره هاست كه همه 
دردهاي نهفته و زخم هاي نشمرده اش در كتاب وقتي مهتاب گم 
شد، جمع ش��د و انگار قرار بود مهتاب، پس از چند سال از محاق 
بیرون بیايد و چش��م نوازي كند. با راوي صادق شب هاي مهتابي 
جنگ، كه امروز همدم زخم تیر و تركش و مصدومیت شیمیايي 
است، راهي تهران شديم. علي پشت آمبولانس دراز كشید، با همان 
ماسک همیش��گي. توي مس��یر براي خودمان رؤيا بافتیم كه اگر 
آقا را ببینیم چه مي كنیم و اگر فرص��ت حرف زدن پیدا كنیم چه 

مي گويیم و اگر... . 
از ش��وق ديدار دو س��اعت زودتر از موعد به بیت رس��یديم. علي 
مي لرزيد. صندلي آوردند يک گوشه نشست. بچه هاي بیت نگران 

حالش بودند تا كم كم بقیه میهمان ها رسیدند. ذوق و شعر و ترانه و 
تاريخ كنار هم نشستند. از علیرضا قزوه و مرتضي امیري اسفندقه تا 
محسن پرويز و سیدمجید حسیني و خانم ها آرمین و ضرابي زاده. 
و علي همچنان مي لرزيد و چشم به راه، تا آقا آمد و از میان آن همه 
جمع براي او آغوش باز كرد. علي گريه مي كرد. آقا با لحني كه از آن 
مهرباني مي باريد، فرمود: »چطوري آقاي خوش لفظ؟« گفت: »شما 
را كه ديدم آرام شدم.« آقا فرمود: »كتابتان را خواندم. خواندني بود. 
خوب و زيبا و روان. با كششي داستاني ولي واقعي« و از بچه هاي بیت 
پرسیدند: »آقاي حسام كجاست؟« از كنج اتاق جلو رفتم و بعد سلام 
و عرض ادب و دست بوس��ي. فرمودند: »همه جاي آن خوب بود. از 
مقدمه اي كه خودش يک كتاب است تا بقیه كتاب.« سرم پايین بود 
و دلم طوفاني كه خوابم يا بیدار؟ هرچه بود در بیداري هم تحقق يک 
رؤياي ديرينه، به خواب مي ماند. شبانه از تهران برگشتیم و تا همدان 
ثانیه به ثانیه ديدار را با علي خوش لفظ مرور كرديم و خیلي سر به سر 

هم گذاشتیم. سال ها بود كه خنده علي را نديده بودم.«

    محمدصادق عابديني
در حالي ک�ه قرار بود چهارش�نبه ش�ب برنام�ه ثريا از 
ش�بکه يک س�يما پخ�ش ش�ود، ب�دون اع�لام قبلي 
اي�ن برنام�ه پخ�ش نش�د ت�ا ش�ايعات درباره فش�ار 
ب�ه اي�ن برنام�ه پرطرف�دار انتق�ادي بيش�تر ش�ود. 
چهارشنبه ش��ب قرار بود ثريا به جش��نواره عمار بپردازد. 
هفته پیش از آن نیز اين برنام��ه تلويزيوني با دعوت از چند 
تن از كارگردانان حاضر در جشنواره عمار به اين جشنواره 
مردمي پرداخته بود، اما چهارش��نبه اج��ازه پخش به اين 
برنامه داده نشد. محس��ن مقصودي، تهیه كننده برنامه ثريا 
به رغم پیگیري »جوان« حاضر نش��د درباره پخش نش��دن 
اين برنامه توضیح دهد. در عوض روابط  عمومي شبکه اول 
سیما در پاس��خ به »جوان« علت پخش نشدن اين برنامه را 
صرفاً تغییرات در كنداكتور پخش شبکه عنوان كرد و آن را 
موضوعي غیرعادي ندانست، اما شنیده ها حکايت از اين دارد 
كه مديران تلويزيون موضوع برنامه ثريا را تصويب نکرده اند 
و همین مس��ئله باعث ش��ده يکي از مهم ترين برنامه هاي 
انتقادي تلويزيون پخش نشود. در حالي كه مقصودي تلاش 
دارد كمتر در رسانه ها درباره مشکلاتي كه براي ثريا به وجود 
آمده صحبت كند، سخنان وي در اختتامیه جشنواره عمار 

قابل توجه است.
 مقصودي كه به نمايندگي از بوالي براي دريافت جايزه مستند 
»شورش در شهر« روي سن رفته بود، گفت: اين جايزه را به 
نمايندگي از بچه هاي ثريا و عزيزاني كه پشت صحنه و گمنام 
هستند دريافت كردم و اگر آثار ثريا بركاتي داشته به خاطر 
اخلاص اين دوس��تان است. امیدوارم مس��ئولاني كه شعار 
»آزادي بیان« مي دهند در عمل هم به اين شعار پايبند باشند 
و در تحمل منتقدين سعه صدر بیشتري داشته باشند. براي 

»استمرار« پخش برنامه ثريا دعا كنید.«
س��خنان كنايه آمیز تهیه كنن��ده برنامه ثريا نش��ان دهنده 
فشارهايي است كه به اين برنامه وارد مي شود؛ فشارهايي كه 
گويا بقاي ثريا را نیز تحت الشعاع قرار داده و استمرار پخش 

آن را به مخاطره انداخته است. 
ثريا به دلیل رويکرد انتقادي اش نسبت به عملکرد دولت تا به 
حال چند بار با مشکلاتي روبه رو و از آنتن شبکه يک محروم 
شده است. اوايل امسال نیز در يک بازه دو ماهه ثريا از آنتن 
شبکه اول سیما حذف شد. شنیده هاي »جوان« درباره اين 
برنامه حکايت از آن دارد كه سیاست مديران ارشد صداوسیما 

به سمت محدود ش��دن بیش از پیش ثرياست، به نحوي كه 
شايد تعطیلي براي آن بهتر از بقا زير بار فشارهايي باشد كه 
از جناح هاي مختلف ب��ه اين برنامه وارد مي ش��ود. محدود 
كردن موضوع��ات برنامه ثريا، حذف برخ��ي موضوعاتي كه 
باعث به آنتن نرسیدن برنامه مي شود )مانند اتفاقي كه هفته 
گذشته رخ داد( و فشار مالي به اين برنامه از جمله اقداماتي 
است كه ثريا با آن دست به گريبان اس��ت. رويکرد سازمان 
صداوس��یما نس��بت به اين برنامه به نحوي است كه در يک 
بازه زماني مي تواند باعث به تعطیلي كشاندن ثريا باشد. آيا 
اين كار را مي توان با خواسته هاي مقام معظم رهبري از دكتر 
علي عسکري، رئیس رسانه ملي همسو دانست؟ رهبر انقلاب 
در حکم انتصاب دكتر علي عسکري، »جذب و حفظ و تربیت 
نیروهاي انقلابي و كارآمد« را مورد تأكید قرار دادند و بارها 
درباره به كار گی��ري نیروهاي مؤم��ن و انقلابي توصیه هاي 
مؤكدي داشته اند. با اين وجود شاهد آن هستیم كه برنامه اي 
كه در افکار عمومي از آن به عنوان برنامه اي انقلابي و پیشرو 
نام برده مي شود، نه تنها تقويت نشده بلکه دچار مشکلاتي 
مي ش��ود كه تهیه كننده اش را وادار مي كن��د از مردم براي 

استمرار پخش برنامه التماس دعا داشته باشد. 
به نظر مي رسد محدوديت هاي اعمال شده براي برنامه ثريا 
ناشي از فشار هاي دولت به صداوسیما براي كاهش برنامه هاي 
انتقادي باشد. دولتمردان بارها نسبت به عملکرد برنامه هاي 
انتقادي تلويزي��ون واكنش هاي منفي داش��ته اند و صراحتاً 
خواستار تعطیلي برخي از برنامه ها شده اند. هفته گذشته كه 
ثريا به بهانه تداخل برنامه ها و تغییرات كنداكتور به آنتن شبکه 
يک نرسید، آيا در هفته جاري و هفته هاي آينده اين برنامه باز 
هم با چنین مشکلاتي روبه رو خواهد شد يا دعاي مردم انقلابي 

براي برنامه اي انقلابي مستجاب خواهد شد؟

     جواد محرمی
دبير جش�نواره س�ي و پنجم فيل�م فجر جمعه 
شب س�اعاتي پس از اعلام اس�امي فيلم هاي 
حاضر در بخش س�وداي س�يمرغ اين دوره از 
جشنواره با حضور در برنامه هفت در بخشي از 
صحبت هايش که درباره حذف برخي از فيلم ها 
بود، وقتي به فيل�م »کاناپه« کيان�وش عياري 
رس�يد، گفت: »اين فيلم به دليل حساس�يت 
موض�وع و محتواي�ش، بايد در جاي�ي بالاتر از 
جشنواره درباره نمايش آن تصميم گيري شود.«
اينکه مورد فیلم عیاري چه چیزي مي توانست 
باش��د كه محمد حیدري توپ حل مشکل آن 
را به زمین مراجع بالاتر مي اندازد، س��ؤالي بود 
كه ب��راي خیلي ها پیش آم��د و البته برخي هم 
جواب آن را مي دانستند. استفاده از كلاه گیس به 
جای روسری برای بازيگران زن خبري بود كه به 
سرعت در فضاي مجازي پیچید و از سوي هیچ 
شخصي هم تکذيب نشد؛ رويکردي نادر در تاريخ 
س��ینماي پس از انقلاب ايران كه باعث حیرت 
همه شد و اين سؤال مطرح شد كه عیاري با چه 
انگیزه اي تصمیم به عبور از يکي از خط قرمزهاي 
سینماي ايران گرفته و چه تحلیلي و تضمینی 
سبب شده كه او بدون سروصدا و دغدغه از اين 

خط قرمز بديهي عبور كند. 
    اعتراض�ي ن�دارم بلکه منتظ�رم به من 

اعتراض کنند!
عیاري بالاخره در آخرين ساعات روزگذشته نسبت 
به حذف فیلمش از جش��نواره واكنش نش��ان داد و 
گفت: »من از ابتدا مي دانس��تم كه اي��ن فیلم براي 
بخش جايزه انتخاب نخواهد ش��د و با اين علم فیلم 
را ساختم. هیچ اعتراضي ندارم بلکه منتظرم آنها به 
من اعتراض كنند كه چرا اين بازيگران خانم را بدون 
روسري جلوي دوربین فرس��تادي! ديگر هیچ فیلم 
سینمايي نمي سازم كه خانم ها در آن روسري به سر 
داشته باش��ند چه در خلوت خودشان چه در مقابل 

محارم اين كار را نخواهم كرد.«
  اس�تفاده از کلاه گيس در فيلم مشهود 

است
عیاري در حال��ي در تازه ترين اظهاراتش تصريح 
كرده در فیل��م »كاناپه« تش��خیص كلاه گیس 
خانم ها كاملًا مشهود است كه پیشتر به نقل از او 
دلیل اين رويکرد تمايل به واقع گرايي عنوان شده 
بود! او چگونه مي تواند اين تناقض را توضیح دهد. 
پوري��ا ذوالفق��اري، منتق��د مجله فیل��م جزو 
افرادي بود كه ب��ه اين موضوع واكنش نش��ان 
داد و در صفحه فیس بوك خود نوش��ت: »دارم 
به پاسخ صادقانه و صددرصد سینمايي و خالي 

از حس��ابگري عیاري فکر مي كنم. وقتي س��ر 
صحنه »كاناپه« از او پرسیدم نگران نیستید بابت 
اس��تفاده از كلاه گیس اذيت تان كنند، او گفت: 
»واقع گرايي م��ن را به اينجا رس��انده)!(، ديگر 
توانش را ندارم. در روزگار قريب از آبدارچي پروژه 
هم خجالت مي كشیدم كه دارم پرستارهاي دهه 

50 را با مقنعه تصوير مي كنم!« 
اينکه عیاري از خبري شدن اين مسئله در جريان 
فیلمبرداري ممانعت كرده، ناخودآگاه ذهن را به 
اين س��مت مي برد كه او احتمالاً تضمینی برای 
عبور از قرارداد چهل ساله سینمای انقلاب دريافت 
كرده بوده است! البته اينطور هم مي توان تحلیل 
كرد كه كارگردان فیلم »كاناپه« روي اينکه فیلم او 
بتواند آغازي بر يک پايان در سینماي ايران باشد، 
حساب كرده است. با فرض اينکه عیاري با چنین 
فرضي اقدام به تولید فیلم خود كرده باش��د، اين 
سؤال پیش مي آيد كه چه كساني در اين تصمیم 
و برآورد اشتباه به او مشورت و يا تضمین داده اند 
و باعث شده اند اين فیلمساز به وادي تحلیل هاي 
اشتباه بیفتد. عیاري به احتمال زياد مي دانسته كه 
عبور از چنین خط قرمزي منجر به توقیف فیلم 
مي شود و اين فیلم سرنوشتي بهتر از اثر پیشین او 

يعني خانه پدري پیدا نمي كند. 
    قراردادي که پذيرفته شده است

س��ینما در همه دنیا با قراردادهاي نانوشته اي كه 
میان فیلمسازها و تماشاگران منعقد شده، كارايي 
دارد و كار مي كند. مخاطبان س��ینما مي دانند كه 
فلان بازيگر مشهور در حال ايفاي نقش يک كاراكتر 
فرضي است. اينکه زنان در ايران مقابل محارم خود 
روسري نمي پوشند يک موضوع بديهي است كه با 
قرار داد میان مخاطب و فیلمس��از براي سر كردن 
روس��ري در منزل خللي به فیلم وارد نمي ش��ود. 
نزديک 40 سال است كه اين قرار داد در سینماي 

ايران جواب داده و كار مي كند. 
   واقع نمايي به چه قيمتي؟

از می��ان واكنش ه��ا به ماج��راي فیل��م »كاناپه«، 
يادداشت طولاني مهرزاد دانش، نويسنده و منتقد 
سینمايي را بايد سرآغاز پشتیباني رسانه اي از رويکرد 
سؤال برانگیز عیاري تلقي كرد. اين فعال سینمايي 
طي يادداش��تي كه در س��ايت حامي سیاست هاي 
سینمايي دولت يازدهم منتشر ش��د با برشمردن 
استدلال هايي كوشیده نفس استفاده از كلاه گیس 
توس��ط عیاري در فیلم كاناپه را توجی��ه كند. اين 
نويسنده س��ینمايي در بخش��ي از يادداشت خود 
آورده است: »در استفتاهاي عادي كه بدون در نظر 
گرفتن كاربرد در فیلم هاي سینمايي از مراجع انجام 
شده است، عموم ايشان فتوا بر حرمت استفاده از آن 

نزد نامحرمان به قصد تل��ذذ داده اند. تبعیت از اين 
موضوع قاعدتاً براي مقلدان مراجع به لحاظ شرعي 
واجب است، ولي در خصوص بحث سینما )به عنوان 
يکي از موضوعات مستحدثه( هم همین روال جاري 
است؟ اتفاقاً پیش از اين از برخي آقايان مراجع درباره 
كاربرد سینمايي اين موضوع هم استفتا به عمل آمده 
بود كه اغلب قريب به اتفاق شان، استفاده سینمايي 
آن را در صورتي كه مناسبات غیراخلاقي در میان 
نباشد، با در نظر گرفتن شرايطي يا حتي بعضاً به 

صورت مطلق، بلااشکال دانسته اند.« 
قصد باز كردن مسائل فقهي را نداريم، اما نويسنده 
متن بالا به اين مس��ئله اش��اره نکرده كه مسئله 
حجاب زنان در سینما و تلويزيون ايران بیش از هر 
چیز جزو احکام ثانويه بوده و در وادي فقه حکومتي 
و مصلحت جامعه موضوعی��ت پیدا مي كند. حتي 
به فرض ممنوع نبودن اس��تفاده از كلاه گیس در 
س��ینما اين مس��ئله پیش مي آيد كه چه مرجعي 
بايد در تشخیص و راستي آزمايي میان موي بازيگر 
و كلاه گیس وارد عمل بشود؟ آيا مرجع مربوط بايد 
نماينده اي ويژه براي اين امر در زمان فیلمبرداري 
به كار بگمارد يا اصولاً مي توان قول فیلمسازان در 
اينکه در فلان مورد از كلاه گیس استفاده شده است 
را حجت قرار داد و اصلًا آيا برداشتن اين ممنوعیت 
منجر ب��ه پیامدهاي ديگري خواهد ش��د يا خیر؟ 
نويس��نده طرفدار كلاه گیس در بخش ديگري از 
متن خود به اين مسئله اشاره مي كند كه استفاده از 
كلاه گیس براي بازيگران زن بي سابقه نبوده و پیش 
از اين در سريال يوسف پیامبر نیز به كار رفته است و 
به اين اشاره كرده كه » چگونه است كه اين موضوع 
براي آقاي سلحشور بلاايراد بوده و حالا براي عیاري 
ايراد به حساب مي آيد؟ آن خدابیامرز خودي بود و 
اين عزيز ناخودي؟ او شهروند درجه يک بود و اين 
يک، از نوع دوم؟ اگر كلاه گیس حرام اس��ت، حرام 
است و اگر نه كه نه. ديگر با تغییر نام كارگردان قرار 

نیست حلال حرام شود و برعکس.«
پاسخ مغلطه بالا نیز اين است كه اساساً جنس 
سريال هاي تاريخي به گونه اي است كه مخاطب 
از ن��وع و آرايش مو كاملًا به اي��ن پي مي برد كه 
كلاه گیس بر سر بازيگر است، اما در فیلم هايي كه 
به سبک رئال ساخته مي شود و تاريخي نیست 
تشخیص اين مسئله قاعدتاً بايد براي مخاطب 
غیرممکن به نظر برسد. كیانوش عیاري را همه 
به عنوان كارگرداني مي شناسند كه بر واقع گرايي 
در آثارش تأكید وي��ژه اي دارد و اين رويکرد در 
سینما براي كمک به واقع گرايي آثار منطقي به 
نظر نمي رسد ضمن اينکه در عالم واقع حوادث 
و اتفاقات زيادي روي مي دهد و آيا مي توان همه 
واقعیت ها را در سینما بازنمايي كرد و آيا سینما 

اجازه چنین كاري را دارد؟ 
كیانوش عیاري در حالي اقدام به ساخت فیلمي با 
عبور از يکي از خط قرمزهاي بديهي سینما كرده 
كه فیلم پیشین او با نام »خانه پدري« نیز به دلیل 
محتواي مسئله دارش هیچ گاه رنگ اكران را به خود 
نديد و به طور طبیعي انتظار مي رفت اين كارگردان 
كه اتفاقاً جزو فیلمسازان خوب و كاربلد سینماي 
كشور اس��ت و آثار ماندگاري چون سريال »دكتر 
قريب« را در كارنامه دارد در اثر سینمايي جديدش 
بیش از پیش خود را به رعايت استانداردها و خطوط 
قرمز سینماي ايران ملزم بداند، اما به نظر مي رسد 
كه تحلیل هاي اشتباه عیاري اين بار نیز كار دست 
او داده و باعث شده فیلم »كاناپه« را نیز از حالا جزو 

آثار در محاق رفته سینما بدانیم.

واکنش سينماگران به بازگشت سيمرغ فيلم کوتاه

مطالبه  به حق بود

جمعي از سينماگران در نامه اي بازگشت س�يمرغ فيلم کوتاه 
به جشنواره فيلم فجر بعد از هفت س�ال را اقدامي در راستاي 
احقاق حقوق خود دانستند و از رئيس سازمان قدرداني کردند. 
به گزارش »جوان«، 867 نفر از فیلمس��ازان و فعالان حوزه فیلم 
كوتاه و بلند، نامه اي را امضا كرده اند كه در آن اقدام حجت الله ايوبي، 
رئیس سازمان سینمايي مبني بر بازگرداندن سیمرغ فیلم كوتاه به 
جشنواره فیلم فجر را تصمیمي شايسته دانسته اند. از جمله افرادي 
كه نام آنها در بین امضاكنندگان به چشم مي خورد مي توان به پوران 
درخشنده، شهرام مکري، مجید برزگر، فرزاد مؤتمن، امیرشهاب 
رضويان، رامبد جوان، پیمان قاس��م خاني، امین جعفري، نرگس 
آبیار، میترا حجار، لاله اسکندري، ابوالفضل جلیلي، نیما عباس پور، 
محمدحسین مهدويان، پناه بر خدا رضايي، سعید روستايي، فائزه 

عزيزخاني و... اشاره كرد. در متن اين سپاس نامه آمده است:
خبر كوتاه بود و مسرت بخش، »سیمرغ فیلم كوتاه« پس از هفت 
سال به بخش ملي جشنواره فیلم فجر بازگشت؛ چونان پرنده اي 

كه هفت سال مسیر خانه اش را گم كرده بود و حالا به خانه امنش 
بازگشته است. ساعات زيادي از اين خبر نمي گذرد. 

در دو سال اخیر تلاش هاي فراواني براي فرا رسیدن اين لحظه شده 
بود، لحظه به بار نشستن يکي از به حق ترين مطالبات مشترك تمام 
فیلمسازان فیلم كوتاه. بي شک اگر پیگیري هاي دلسوزانه اهالي 
فیلم كوتاه، انجمن فیلم كوتاه و مديران مسئولي همچون جنابعالي 
و جناب آقاي موسوي مديرعامل انجمن سینماي جوانان ايران 

نبود، هرگز چنین مهمي اتفاق نمي افتاد. 
جش��نواره فیلم فجر يک جش��نواره حرف��ه اي اس��ت و مثل اكثر 
جش��نواره هاي حرفه اي در دنیا، فیلم كوتاه جزء لاينفکش اس��ت. 
توضیح اضافات اس��ت اگر بخواهیم از اهمیت فیلم كوتاه و توجه به 
آن، در شکل گیري سینماي پوياي آينده صحبت كنیم. ما امیدواريم 
همان طور كه شما قول مساعد داده ايد، در دوره هاي آتي جشنواره 
»س��یمرغ فیلم كوتاه« به يکي از بخش هاي اصل��ي در آيین نامه و 
فراخوان جشنواره فیلم فجر، با س��از و كاري مناسب و در شأن فیلم 
كوتاه تبديل شود. در عین حال، ما امضاكنندگان اين نامه، از مسائل 
حاشیه اي و گاه سیاسي و جناحي كه هر خبر يا رويدادي را وسیله  
اغراض جهت گیري هاي مطلوب خود قرار مي دهند، اظهار تأس��ف 
ك��رده و آن را مربوط به فرهن��گ و هنر نمي دانیم. م��لاك ما براي 
حمايت از مسئولان محترم س��ینمايي، فقط تلاش و عملکرد اين 
عزيزان خواهد بود، زيرا كه اطمینان داريم هیچ تلاش صادقانه اي از 
چشم هاي جست وجوگر فیلمسازان فیلم كوتاه پنهان نخواهد ماند. 
اين چیزي است كه با معیار شرع و عرف و فرهنگ تربیتي ما همخواني 

دارد و خارج از اين بايد خط قرمز اصحاب هنر تلقي شود.

دبير جشنواره فجر اعلام کرد 
اجراهاي جشنواره موسيقي را به صورت زنده 

تماشا کنيد
دومين نشس�ت خبري دبير س�ي و دومين جش�نواره بين المللي موسيقي فجر 

برگزار شد. 
حمیدرضا نوربخش، دبیر سي و دومین جشنواره بین المللي موسیقي فجر در اين نشست 
خبري با بیان اينکه اين خبر را براي نخس��تین بار مطرح مي كند، گفت: »امسال براي 
اولین بار هر آنچه در جشنواره موسیقي فجر رخ دهد از طريق مجموعه حام به مديريت 

حامد عنقا به صورت آنلاين پخش مي شود.«
او ادامه داد: »قطعاً با توجه به محدوديت فضاي سالن ها، بهاي بلیت و بعد مسافت بسیاري 
از علاقه مندان به موسیقي از حضور در اين رويداد موسیقايي محروم مي شوند و پخش 
آنلاين برنامه هايي كه به صورت زنده در جشنواره اجرا مي شود، مي تواند اين مسئله را 
جبران كند.« او افزود: »گروه هدف پخش برنامه هاي زنده و در حال اجرا در جشنواره به 
صورت آنلاين، كساني هستند كه ساكن شهرستانند و امکان حضور در تهران را ندارند يا 
ساكن تهران  هستند و به دلیل مسائل مالي نمي توانند به صورت زنده برنامه را ببینند.« 
عنقا، مدير مجموعه حام نیز در ادامه گفت: »مجموعه حام فعالیت خود را از ارديبهشت 
سال جاري آغاز كرده و در طول 13 و 14 برنامه اي كه تاكنون به صورت آنلاين پوشش 
داده ايم و از جمله آنها مي توان به كنسرت هاي علیرضا قرباني و حجت اشرف زاده اشاره 
كرد مشکلي از لحاظ دسترسي به اينترنت وجود نداشته است.« او افزود: »بهاي بلیت 
تماشاي اين برنامه ها به صورت آنلاين مشابه قیمت برنامه هاي قبلي خواهد بود و همان 
طور كه آقاي نوربخش اشاره كرد، گروه هدف مان نخست مراكز استان ها و شهرستان ها 
كه امکان حضور در تهران را ندارند و س��پس تهراني هايي كه امکان حضور در سالن را 
ندارند، خواهد بود.« سي و دومین جش��نواره بین المللي موسیقي فجر از 22 دي تا اول 

بهمن به رياست حمیدرضا نوربخش برگزار مي شود.

    خبر

مرتضي سرهنگي: 
جنگ براي بابايي تمام نشده

تنها شکلش عوض شده است 
هن�ري  ح�وزه  پاي�داري  ادبي�ات  دفت�ر  مدي�ر 
مي گوي�د: گلعل�ي باباي�ي جن�گ را درک ک�رده و 
براي همي�ن رهايش نک�رده اس�ت. جنگ ب�راي بابايي 
تم�ام نش�ده، تنه�ا ش�کلش ع�وض ش�ده اس�ت. 
نخستین آيین »اوج هنر« امروز 19 دي ماه، قرار است از ربع 
قرن تلاش گلعلي بابايي در ثب��ت تاريخ دفاع مقدس تجلیل 
كند. مرتضي س��رهنگي، مدير دفتر ادبی��ات پايداري حوزه 
هنري درباره ش��خصیت گلعلي بابايي و تلاش��ش در عرصه 
خاطره نويسي دفاع مقدس گفت: جنگ میدان واقعیت هاست 
و بهترين كس��ي كه مي تواند آن را توصیف كند، كسي است 
كه در اين میدان حضور داشته است. گلعلي بابايي يکي از اين 
افراد است. گلعلي بابايي س��ربازي است كه جنگش را كامل 
كرده است. س��ربازي كه جنگش را نمي نويسد، آن را ناقص 
رها كرده اس��ت، اما رزمنده اي كه بعد از آنکه در میدان نبرد 
جنگش را انج��ام مي دهد و زنده مي مان��د و برمي گردد، قلم 
و كاغذ برمي دارد و مي نويس��د ك��ه در جبهه هاي جنگ چه 
گذشته، اوس��ت كه جنگش را كامل كرده است. او به مردم 
مي گويد كه زماني سرباز بودم، الان هم يک سرباز فرهنگي 

هستم كه مي نويسم چه اتفاقاتي در جبهه افتاده است. 
    بابايي و بهزاد مبدع لشکرنويسي بودند

مدير دفتر ادبی��ات پايداري حوزه هنري با اش��اره به حضور 
گلعلي بابايي در لش��کر 27 محمد رس��ول الله)ص( تصريح 
كرد: لش��کر 27 اين اقب��ال را دارد كه كس��اني مثل گلعلي 
بابايي و همکارش حسین بهزاد بخش��ي از چهره اين لشکر 
را در »ضرب��ت متقاب��ل« و »همپاي صاعقه« نش��ان دادند. 
در واقع اينها مبدع لشکرنويس��ي بودند. بع��د بابايي رفت به 
س��مت گردان ها. جنگ ما جنگ گردان ها بود. اين كارها در 
لشکرهاي ديگر صورت نمي گیرد، در حالي كه لشکرهاي ما 
به اين نیاز دارند كه تجربه هاي نظامي را كه به قیمت گراني 

به دست آمده به يکديگر منتقل كنند. 
    ادبيات جنگ را يک سرباز مي نويسد

 نه اديب و نه مورخ
سرهنگي گفت: در دنیا علمي با عنوان جنگ شناسي داريم. 
نوشتن بعد از جنگ ها در دنیا سنت است. جنگ ها كه تمام 
مي ش��ود، س��ربازها و كس��اني كه در جنگ بودند يک خط 
مي آيند عقب و اين نويس��نده ها هس��تند كه جلو مي روند. 
جنس گلعلي بابايي طوري ب��ود كه هم اين تغییرات را حس 
كرد و ه��م بعد از جنگ در خ��ط مقدم مان��د. جنگ میدان 
واقعیت هاس��ت. طرح چیزهايي كه در جنگ وجود نداشته 
ممکن نیس��ت و اين نثري مي خواهد كه س��اده باشد. البته 
ساده با سطحي فرق مي كند. متن بابايي ساده، روشن و همه 
فهم است. وقتي گلعلي مي نويسد، دقیقاً نثر يک سرباز است. 
ادبیات جنگ را يک س��رباز مي نويس��د. نه اديب و نه مورخ، 

چراكه آنها در جنگ حضور نداشتند. 
اين نويس��نده درباره جن��س ادبیات و نوع ن��گارش گلعلي 
بابايي نیز گفت: نوش��ته هاي بابايي مس��تند نگاري است كه 
حاصل يک پختگي اس��ت. اين پختگي نتیجه جنگ است. 
از طرفي نوشتن مس��تندنگاري خلاقیت مي خواهد و بابايي 
اين خلاقیت را دارد. هم خاطره نويسي كرده، هم زندگینامه 
نوشته است. هم لشکرنويسي كرده و هم گردان نويسي و در 
واقع گونه هاي مختلف ادبي جنگ را تجربه كرده اس��ت. نثر 
بابايي نثر گفتاري اس��ت. در كار ادبیات جنگ هر چقدر نثر 
نوش��تاري به نثر گفتاري نزديک ش��ود، بهتر است، چراكه 
مخاطب بايد باور كند كه چیزي جز حقیقت نمي خواند. اگر 
غیر از اين باشد، شکس��ت مي خورد، چراكه ادبیات جنگ به 
خاطر مردم نوشته مي شود. خیلي از جنگ ها به خاطر مرزها 
اتفاق مي افتد، اما ادبیات و هنر جنگ بي مرز اس��ت، چراكه 
حرف از انسان است و ادبیات انساني مرز ندارد. ادبیات جنگ 
همدمي غیر از انسان ندارد. در همه جاي دنیا ادبیات جنگ را 
توده مردم مي خوانند، به اين خاطر كه مردم ديگر مي خواهند 
بدانند كساني مثل خودشان در ش��رايط سختي مثل جنگ 

چگونه دوام آورده اند. 
  جنگ براي بابايي تمام نش�ده، تنها شکلش عوض 

شده
س��رهنگي با بیان اينکه گلعلي بابايي هی��چ گاه اهل اغراق و 
مبالغه در بیان تاريخ جنگ نبوده اس��ت، افزود: بابايي جنگ 
را درك كرده و براي همین رهايش نکرده است. جنگ براي 
بابايي تمام نشده، تنها ش��کلش عوض شده است. جنگ دو 
نوع دستور زبان دارد؛ يک دس��تور زبان براي عصر جنگ كه 
تبلیغي، حماسي و شورانگیز است. در همه جاي دنیا هم اين 
ادبیات وجود دارد، چرا كه مردم بايد براي دفاع آگاهي پیدا 
كنند، در ش��رايط س��خت دوام بیاورند و براي جنگ تهییج 
شوند، اما دستور زبان عصر بعد از جنگ تعقلي است؛ چیزي 
كه باباي��ي در كتاب هايش دارد. وي در پاي��ان گفت: گلعلي 
بابايي ش��خصیت دوست داش��تني ، دلپذير و فروشنده يک 

كالاي خیلي خوب است كه من از مشتريانش هستم.

    دریچه

حکمت 188: 

 مَ�نْ أَبْ�دَى صَفْحَتَ�هُ للِْحَقِّ 

هَلَکَ. 

 هركس كه با حق درآويزد نابود 

می گردد.


